Урок з української мови 10 клас (за допомогою технологій д.н.)
Дата проведення: 13.10.2021 р. 11.00 – 11.45
Тема. Основні випадки чергування у-в, з-із-зі (зо).
Щоб приєднатися до зустрічі в Google Meet, натисніть це посилання: 
https://meet.google.com/rwq-kxap-aep 
1. Прочитайте правила.
Основні випадки чергування у-в.
	У   вживається
	В   уживається
	У — В  не чергуються

	Між приголосними: навчаюсь у гімназії
	Між голосними:
 була в Одесі
	У словах, що вживаються тільки з в або тільки з у: 
воротар,  усмішка, вдача, угода, установа, враження

	На початку речення перед приголосним: У зошиті немає помилок.
	На початку речення перед голосними:     В оранжереї красиві квіти.
	У власних іменах і в словах іншомовного походження: 
Ворскла,  Врубель, університет, Угорщина

	Незалежно від закінчення попереднього слова перед наступними в, ф, а також перед сполученнями літер -льв-, -св-, -тв-, -хв-, -зв-: 
Я  у Львові. 
	Після голосного перед більшістю приголосних (крім в, ф, -льв-, -св-, -хв-, тв.- зв-  і под.)

Моя вдача.  
	



Основні випадки чергування сполучників і — й
	
Завжди і

	
Завжди й
	
і-й не чергуються

	Після будь-якого розділового знака:
Вітер війнув, і  облетіло листя.

Між приголосними  звуками:
Ось  і  прийшла  весна.

	Між голосними звуками:
срібло  й  олово.

	

При зіставленні чи протиставленні слів

Чорний і білий, війна і мир.

	Початок речення.
І летіли знов іскри ясні (О. Олесь).

	Після голосного звука перед приголосним:
розуміє  й  пояснює. 
	
Після інтонаційної паузи.
Щось такеє бачить око, і серце жде чогось.

	Зіставлення понять: зима і літо.

	
	Перед словом , яке починається на Й
І його…

	Перед  звуком [й] та буквами я, ю, є, ї:
Воля і яснії сни.

	
	Перед  словом, яке починається на є,ю,я, ї
Хто і як…



Основні випадки чергування  з – із – зі
	Пишемо з:

	а) перед голосним початку слова незалежно вiд паузи та
закiнчення попереднього слова (3 Олениною мамою я довго розмовляла);
б) перед приголосним (крiм с, ш), iнколи перед сполученням
приголосних початку слова, якщо попереднє слово
закiнчується голосним (Плугатарi з плугами йдуть); 
в) на початку речення, пiсля паузи (3 ïï приïздом
якось повеселiла хата).

	Вживається iз:


	а) мiж свистячими й шиплячими звуками та мiж
групами приголосних: разiв iз шiсть; лист iз Бразилiï', вiз iз
саду;
б) на початку речення перед сполукою будь-яких приголосних (Iз школи висипала дітвора;
в) Пишемо зi перед сполученням кількох приголосних, особливо коли початковими виступають с, з, ш, щ,
незалежно вiд паузи та закiиченiш попереднього слова: Балада зi знаком запитання (I. Драч)

	Вживаємо зі:
	Зі, а зрідка зо, вживається перед сполученням приголосних, коли початковими виступають з, с, ш, щ, незалежно від паузи та закінчення попереднього слова (зі  столу, зі школи)

	Вживається зо:

	Вживається зо як фонетичний варiант прийменника зi з
числiвниками два, три: Зiрвано зо три вишнi.


2. Попрацюйте над рубрикою «Буду я навчатись мови золотої», с. 57.
3. Робота з підручником.
· Вправа 130.
· Вправа 131.
· Вправа 132.
Домашнє завдання. Вправа 133.
